
حدیث دشت عشق

قائم مقام کارخانه: با دستور دادگستری

مزایده کارخانه آزمایش لغو شد
قائم مقام کارخانه آزمایش گفت: با دســتور ریاســت 
دادگستری شهرستان مرودشت برگزاری مزایده کارخانه 

آزمایش لغو شد.
به گزارش خبرگزاری فارس، مهدی شریفی از لغو مزایده این 
شرکت توســط بانک خبر داد و اظهار کرد: درخصوص راه اندازی 
کارخانه آزمایش مرودشــت، اقداماتی از ســوی بانک ملت جهت 
برگزاری مزایده این کارخانه به منظور وصول مطالبات ادعائی خود 
به مبلغ ٩٠ میلیارد تومان که اصل مبلغ تســهیلات ١٠ میلیارد 
تومان بوده و با محاسبه سود های مرکب و خسارات مربوطه به این 
مبلغ رسیده )طی دو نوبت انجام شده در سال های ١٣٩١ و ١٤٠٠ 
انجام شده( صورت گرفته که این امر هر گونه سرمایه گذاری را در 
این شرایط نامطمئن مالکیتی غیرممکن و غیر قابل توجیه می کرد.
وی افزود: در نوبت اول علیرغم برگزاری مزایده، پیگیری های 
بی وقفه حقوقی این مجموعه منجر به ابطال مزایده در ســال ٩٩ 
شــد و در نوبت دوم نیز با دســتور ریاست دادگستری شهرستان 
مرودشــت، برگزاری مزایده در چهارم مهرماه ١٤٠٠ لغو شد که 
این امر نشان دهنده اهمیت حفظ برند و کارخانه مرودشت توسط 

مسئولان  این شهرستان است.
قائم مقام کارخانه آزمایش ادامه داد: بنابراین سهامدار عمده نیز 
خود را متعهد می داند تا در صورت ادامه حمایت های مربوط توسط 
مسئولان ذی ربط نسبت به سرمایه گذاری مجدد و راه اندازی خطوط 
تولید کارخانه مرودشــت با پررنگ کردن حضور خود در بازار های 
داخلی نسبت به حضور در بازار های بین المللی نیز اقدام کند و این 

امر جز با حمایت های مسؤلان مربوط امکان پذیر نیست.
گفتنی اســت، با آغاز روند خصوصی سازی واحدهای صنعتی 
وابســته به دولت بر اساس سیاســت های اصل ٤٤ قانون اساسی، 
مجموعــه کارخانه های آزمایش نیز در اوایــل دهه ۸٠ به بخش 
خصوصی واگذار شد. این واحد تولیدی تا زمان دولت تدبیر و امید 
هم مشــغول تولید بود اما در دولت قبلی به طور کامل تعطیل شد 

و بدهی ١٣5 میلیارد تومانی به بانک ملت دارد.
تولیدات کارخانه مذکور علاوه بر مصرف داخلی به هفت کشور 
آسیای میانه و افغانستان صادر می شد اما به دلیل وارد نشدن فناوری 
جدید در این واحد صنعتی و نیروی انسانی مازاد بر نیاز کارخانه، 
کیفیــت محصولات عقب ماند و هزینه ها هم بالا رفت و همه این 
مباحث باعث شــد این واحد صنعتی به رغم اینکه یک مجموعه 
شــناخته شده بود، بازار را از دست بدهد. در حالی که سامسونگ 
با 55٠ نفر اداره می شــود اما کارخانه آزمایش با بیش از دو هزار 

نیروی انسانی داشت. 

اخبار متفاوت درباره کشف ماینر 
در شرکت بورس تهران!

در حالی که برخی اخبار حاکی از کشف دستگاه استخراج 
کننده رمزارز )ماینر(در شرکت بورس دارد اما مدیرعامل این 

شرکت این خبر را رد کرد.
اخیرا »صحبت هایی مبنی بر« کشــف چند دستگاه ماینر در 
زیرزمین ســاختمان شرکت بورس توســط حراست و اینکه این 
دستگاه ها متعلق به فرد خاصی در این شرکت است«، مطرح شده 
که در این راســتا، معاون اجرایی سازمان بورس و اوراق بهادار در 
گفت وگو با ایسنا، اعلام کرد: اطلاع رسانی های لازم در این زمینه 

را شرکت بورس تهران باید انجام دهد.
مصطفی بهشتی سرشت ادامه داد: در مورد اینکه گفته می شود 
»این دســتگاه ها متعلق به شخص خاصی بوده است«، باید بگویم 
با اطلاعاتی که تاکنون به دســت آورده ام، این دستگاه ها شخصی 
نبوده اند، اما بطورکلی چنین فعالیتی خارج از فعالیت های شرکت 

بورس محسوب می شود و این مجموعه باید پاسخگو باشد.
معاون اجرایی سازمان بورس تهران گفت: شخصا دستگاه ها را 
رؤیت نکرده ام اما چند روزی است که بحث آن مطرح است. باز هم 
تاکید می کنم که این شرکت باید پاسخگو باشد، چراکه سهام دار 

دارد و سهام داران هم باید خواهان پاسخگویی باشند.
در این زمینه علی صحرایی؛ مدیرعامل شرکت بورس تهران از 
پاسخ به سوالات امتناع کرد و به این بسنده کرد که »این موضوع 

صحت ندارد و آنهایی که آن را مطرح کرده اند، اشتباه کرده اند.«
گفتنی اســت، چنــد روز پیش، مصطفی رجبی مشــهدی؛ 
سخنگوی صنعت برق با اشــاره به آمار کشفیات مراکز استخراج 
 غیرمجــاز رمزارزها، اظهــار کرد: ۲5 مرکز غیرمجــاز با ظرفیت 

٤۲5 کیلووات فقط در یک روز کشف شده است.
وی بــا بیان اینکه تعداد دســتگاه های جدید ۲۲٤ مورد بوده 
کــه مصرف بــرق آن به صورت متوســط، معــادل ١٣٤٣ واحد 
 مسکونی است، گفت: تعداد ماینرهای کشف و ضبط شده تاکنون 
 ۲١۲ هزار ٣۷٣ دستگاه بوده که معادل تولید یک نیروگاه با ظرفیت 

۸٠٠ مگاواتی است و برق سه استان را پاسخ می دهد.
ســخنگوی صنعت برق افزود: برق مشترکانی که به صورت  
غیرمجاز نســبت به اســتخراج رمز ارز فعالیت می کنند تا زمان 
تعیین تکلیف توسط دستگاه قضایی قطع باقی خواهد ماند و لازم 
است مشترکان در شرایط کنونی محدودیت تامین برق نسبت به 
خاموش کردن تجهیزات اقدام و مجوزهای قانونی را از وزارت صمت 
و شرکت های برق اخذ کنند. رجبی مشهدی با بیان اینکه در ایام 
تعطیلات میزان مصرف کاهش یافته و خاموشی اعمال نشده است، 
ضمن تشکر از همراهی مردم تاکید کرد: همچنان تقاضای ما از مردم 
رعایت مدیریت مصرف به ویژه در ساعات اوج مصرف بوده چرا که 
در هفته های آتی موج گرما را در پیش خواهیم داشت و پایداری 
شبکه برق و تامین برق همه مشترکان نیازمند همکاری مردم است.

معاون ستاد مبارزه با قاچاق کالا:

پوشاک داخلی را
 با برند خارجی می فروشند

 معاون حقوقی و امور مقابله ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز 
از فروش برخی پوشاک داخلی با برند خارجی خبر داد.

مصطفی پورکاظم شایسته در گفت وگو با خبرگزاری مهر درباره دلیل 
وفور پوشاک با برند خارجی اظهار داشت: به دلایل مختلفی همچون عدم 
فرهنگ سازی و پایین بودن کیفیت از گذشته مرسوم بوده که تولیدکننده 

ایرانی کالای تولیدی خود را با برند خارجی به بازار عرضه کند.
وی افزود: چندی پیش به ما اطلاع دادند که یک فروشــگاه بزرگ 
در تهران محصولات یک برند ورزشــی خارجی مشــهور را می فروشد. 
وقتی به آن فروشگاه مراجعه کردیم، تولیدکننده گفت؛ وقتی محصول 
را با برند خودمان عرضه می کنم کســی از من نمی خرد اما زمانی که 
برند خارجی را نصب می کنم مشــتریان زیادی به فروشگاه می آیند و 

محصولات را می خرند.
معاون حقوقی و امور مقابله ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز گفت: 
قاچاق پوشاک در سال ٩۶ بیش از دو میلیارد دلار بود که این رقم در 
ســال ٩٩ به 5٠٠ میلیون دلار رسید؛ از این رو اغلب پوشاک خارجی 
در بازار پوشــاک داخلی هستند که برند خارجی دارند. در بازار به وفور 
مارک و برچسب برند خارجی وجود دارد و قابل دسترس است. به راحتی 

این برچسب ها را می خرند و روی کالا می چسبانند.
شایســته در مورد اینکه نمی توان مانند سیگار یا موبایل از روشی 
مشابه رجیستری برای ساماندهی صنعت پوشاک استفاده کرد، افزود: در 
کشور ما ۷٠ درصد کالاهای پوشاک در کارگاه های زیرپله ای و به صورت 
بی هویت تولید می شوند، بنابراین نمی توان از این روش ها استفاده کرد.

وی تصریــح کرد: در حال حاضر هیچ کالای پوشــاک قاچاقی از 
سوی سازمان اموال تملیکی به بازار بر نمی گردد و مقرر شده که کالای 

پوشاک امحا شود.
اعتماد به نفس برای برندسازی

همچنیــن رئیس اتحادیــه پیراهن دوزان کرج گفت: بســیاری از 
پوشاکی که در حال حاضر به عنوان پوشاک خارجی فروخته می شود، 
تولید داخل اســت. مشکل این است که تولیدکنندگان ما هنوز اعتماد 
به نفس کافی برای برندسازی و تبلیغات مناسب برای معرفی تولیدات 

با کیفیت خود ندارند.
روح الله مرادلــو  ادامه داد: اغلب تولیدکنندگان ایرانی که موفق به 
برندسازی نشده اند، تولیدات خود را به بازاری ها می فروشند و آنها هم 
چون با ذائقه مردم آشــنا هستند، با دوخت مارک و برچسب برندهای 
خارجی، پوشاک داخلی را به عنوان برند خارجی به فروش می رسانند.

ضمن اینکه فرهنگ سازی درستی در خصوص تولیدات ایرانی نشده و 
مردم فکر می کنند هر برند خارجی از نمونه ایرانی بهتر اســت که این 

نگرش نیاز به اصلاح دارد.
گفتنی است، »برندمداری خارجی« چالشی است که در ایران بنا به 
دلایلی همچون نامرغوب بودن بعضی از کالاهای ساخت داخل، پایین 
بودن فناوری ساخت نسبت به موارد مشابه خارجی، عدم فرهنگ سازی، 
عدم تبلیغات مناسب، ناهماهنگی قیمت و قدرت خرید مردم و... همه گیر 
شده است؛ به شــکلی که در سطح جامعه اینگونه القا شده که جنس 

ایرانی بی کیفیت و جنس خارجی با کیفیت است.

اقتصادی

جدول نرخ سکه و ارز
قیمت )به تومان(نوع سکه

١١/۸۸5/٠٠٠سکه تمام طرح جدید
١١/٣٩۸/٠٠٠سکه تمام طرح قدیم

۶/٠٠٠/٠٠٠نیم سکه
٣/55٠/٠٠٠ربع سکه

۲/١٩١/٠٠٠گرمی
١/١٤۶/٠٠٠هر گرم طلای ١۸ عیار

نوع ارز
۲۷/۸٤۸دلار
٣۲/5٤۶یورو
٣۸/٠٤5پوند

٣/١٤٠لیر ترکیه
۷/5۸۶درهم امارات

۲٠/۶دینار عراق

نایب رئیس کمیسیون صنایع مجلس:

قیمتبازاریخودروهایداخلیبااجرایطرحمجلسکاهشمییابد

ادامه از صفحه ۶

برگ ســبز و ســند کمپانی خودرو 
سواری سایپا 132SE به شماره پلاک 
135 ی 47- ایــران 14 بــه رنگ 
سفید- روغنی مدل 1397 و شماره 
موتور M13۶0۶9795 و شــماره 
 NAS421100J123۶878 شاسی
مفقود شده و از درجه اعتبار ساقط 

می باشد.

بــرگ ســبز خودرو ســواری ســایپا 
131SL به شــماره پلاک 934 ق ۶7 

ایران 14 به رنگ سفید مدل 1391 
و شماره موتور 4754549 و شماره 
 S3412291473092 شاســی 
مفقود شــده و از درجه اعتبار ساقط 

می باشد.

 PARS برگ سبز خودرو سواری پژو
XU7 به شماره پلاک 791 ل 51- 
ایــران 1۶ بــه رنگ خاکســتری- 
متالیــک مــدل 1393 و شــماره 
موتور 124K0400۶47 و شماره 
 NAAN01CA2EK848228 شاسی
مفقود شده و از درجه اعتبار ساقط 

می باشد.

احتراما قرارداد اینجانب جواد پورزارعی 
خاگــی فرزنــد علــی حســین بــه شــماره 
شناســنامه 3942 صــادره از ســراب و 
کدملی 003۶927007 به شماره قرارداد 
 1391/04/12 مــورخ   91/13۶/44
مربــوط بــه آدرس پروژه آمیتیس ســازه 
هســتی 2 بلوک G طبقه 2 واحد 7، مفقود 

و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

برگ سبز و برگ تردد و و کالتنامه 
خودرو ســواری هیوندای توسان 
به شــماره پلاک 84211- اروند 
به رنــگ ســفید مــدل 2018 و 
شماره موتور 591897 و شماره 
 KMHJ2813BJV593780 شاسی
مفقود شده و از درجه اعتبار ساقط 

می باشد.

برگ ســبز و سند کمپانی خودرو سواری 
لیفان 1۶00CC( 520( به شــماره پلاک 
27۶ ص 52- ایران 47 به رنگ قهوه ای 
روشــن- متالیک مدل 1390 و شــماره 
و   LF481Q3Y101200179 موتــور 
 NAKNF4129BB005752 شماره شاسی
مفقــود شــده و از درجه اعتبار ســاقط 

می باشد.

صفحه 4
چهار شنبه ۷ مهر ۱4۰۰
۲۲ صفر ۱44۳ - شماره ۲۲۸۵۳

تسلیت

یادبود

همکار محترم جناب آقای حمیدرضا ترابپور
مصیبت درگذشت مادر گرامیتان را تسلیت عرض نموده و از خداوند 
متعال برای آن مرحومه غفران و رحمت واسعه الهی و برای شما و 

دیگر بازماندگان محترم صبر و اجر مسئلت می نماییم.
سرپرست، مدیران و کارکنان موسسه کیهان

جناب آقای مهندس مرتضی مرتضوی
درگذشت همسر گرامیتان را به حضرتعالی تسلیت عرض نموده 
و از درگاه خداوند منان برای آن مرحومه علو درجات و غفران 
و رحمــت الهی و برای جنابعالی و خانــواده محترمتان صبر و 

شکیبایی مسئلت داریم.
هیئت مدیره شرکت تعاونی الوند بذر همدان

معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: استفاده 
نکردن از تسهیلات دولتی در حوزه مسکن از 
متأهل  مالکیت شخصی،  نداشتن  انقلاب،  اول 
بودن و حداقل پنج سال سکونت در شهری که 
تقاضا دارند از شرایط واگذاری مسکن در قانون 

جهش تولید مسکن است.
به گزارش خبرگزاری تسنیم، محمودزاده در یک 
برنامه تلویزیونی بیان کرد: قانون جهش تولید مسکن 
قانون مسئله محور اســت به این معنی که بر اساس 
مسایلی که در اجرای طرح ها و قوانین قبلی در حوزه 
مسکن وجود داشــت و با توجه به دیدگاه اقتصادی 

جدید کشور اجرا می شود.
وی افزود: ایجاد ساختار های جدید در حوزه مسکن 
کشور و احکام مشخص در حوزه های اصلی مسکن، از 

ویژگی های این طرح است.
این مسئول خاطرنشان کرد: تشکیل شورای عالی 
مسکن با ریاست رئیس جمهور و حضور بیش از هشت 
وزیر و برخی اعضای کابینه و تشــکیل صندوق ملی 
مسکن از محل مالیات های بخش مسکن و سایر منابع 
درآمدی مبنی بر جبران کارمزد بانک ها و بخشــی از 

هزینه ها مانند صدور پروانه ساخت برای کمک به اقشار 
کم درآمد از ساختار های جدید در حوزه مسکن است.

محمودزاده گفت: احکام این طرح هم شامل زمین، 
تأمین مالی، مصالح و خدمات برای تسهیل در تولید 

مسکن کشور می شود.
او افزود: اســتفاده نکردن از تسهیلات دولتی در 
حوزه مسکن از اول انقلاب، نداشتن مالکیت شخصی، 
متأهل بودن و حداقل پنج ســال سکونت در شهری 

که تقاضا دارند از شــرایط واگذاری مسکن در قانون 
جدید است.

این مســئول ادامه داد: در ســال  گذشته سهم 
تســهیلات بانکی مسکن و ســاختمان، پنج درصد 
 بود که امســال به ۲٠ درصد رســیده است و معادل 

٣۶٠ هزار میلیارد تومان خواهد شد.
محمودزاده اعلام کرد: در طرح قانون جهش تولید 
مسکن تلاش شده است که بیشترین تخفیف، امتیاز 

و کمک های دولتی برای دهک های اول تا سوم باشد.
وی با بیان اینکه آخرین مصوبه شــورای پول و 
اعتبار درباره اعطای تســهیلات ۲5٠ میلیون تومان 
است، یادآور شد: پیشنهاد داده ایم بر اساس حوزه های 
جغرافیایی کشــور بیش از 5٠ تــا ۷٠ درصد هزینه  
ســاخت یک واحد مســکونی را بتوان با تسهیلات 

دریافتی پوشش داد.
معاون وزیر راه و شهرســازی با ابراز اینکه دو ماه 
فرصت به دستگاه های دولتی برای در اختیار گذاشتن 
اراضی خود به وزارت راه و شهرسازی داده شده است، 
تأکید کــرد: پس از پایان مهلت داده شــده چنانچه 
دستگاهی اقدام نکند ادارات ثبت اسناد استان ها مکلف 
شــده اند حداکثر ظرف یک ماه سند این اراضی را به 

نام وزارت راه و شهرسازی بزنند.
 به گفتــه محمــودزاده، تاکنون ۲٩ اســتان از 
٣١ استان کشور اقدام به جانمایی اراضی خود کرده اند 
و در هزار و ۲٠٠ شهر نیز اراضی مورد نیاز تأمین شده 
است. وی همچنین توضیح داد: بیش از دو هزار هکتار 
اراضی عمدتاً در بافت شــهری در اختیار دستگاه های 

دولتی قرار دارد که امروز دیگر نیازی به آن ندارند.

معاون وزیر راه و شهرسازی اعلام کرد

۴ شرط واگذاری مسکن در قانون جهش تولید

سازمان هواپیمایی:

اپلیکیشن»آپ«و»اسنپ«مجوزفروشبلیتهواپیماندارند
مدیرکل دفتر نظارت بر فرودگاه ها، شرکت ها 
و مؤسسات هوانوردی سازمان هواپیمایی با  اشاره 
به تعلیق چهار شرکت متخلف در فروش بلیت 
پروازهای اربعین، گفت: روزهای شنبه و یکشنبه 
هفته جاری چندین دلال فروش بلیت توســط 

دستگاه های نظارتی دستگیر شدند.
حســن خوشخو در گفت وگو با خبرگزاری فارس، 
تأکیــد کرد: بارها به مردم توصیــه کرده ایم از خرید 
بلیت اینترنتی از ســایت های بدون مجوز و غیرمعتبر 

خودداری کنند.
وی اظهار کرد: بهترین گزینه برای مســافر قبل از 
تهیه بلیت پرواز، خصوصا پروازهای خارجی، مراجعه به 
سایت سازمان هواپیمایی و مشاهده فهرست  سایت ها و 
آژانس های معتبر است؛ این کار بیش از پنج دقیقه هم 

زمان نمی برد مسافر می تواند نام آن آژانس یا سایت را در 
درگاه سازمان هواپیمایی جست وجو کند که اگر مجوز 
داشت، اعلام می شود و اگر نداشت هم اعلام خواهد شد.
این مسئول افزود: مردم مطلع باشند که به عنوان 
مثال اپلیکیشــن »آپ« یا اپلیکیشن »اسنپ« مجوز 
فروش بلیت هواپیما را ندارند، بارها به این  دو نرم افزار 
اعلام شــده اســت که اگر قصد فروش بلیت هواپیما 
را دارنــد باید حتماً از ســازمان هواپیمایی کشــوری 
مجوز بگیرند که متأســفانه این کار را انجام نداده اند 
یا اپلیکیشن و سایت )چارتر۷۲٤ ( مجوزی از سازمان 
هواپیمایی کشــوری ندارد، اما به عنوان جست وجوگر 
ندارد. بلیت هواپیما فعال است، در حالی که مجوز فروش 

گفتنی اســت اظهارات یک مســئول ســازمان 
هواپیمایی درباره اپلیکیشن های فروش بلیت عجیب و 

غیرقابل قبول است. اگر این مجموعه ها مجوز ندارند، 
چرا با آنها برخورد نمی شود؟ انتظار می رود در صورت 
تخلف این اپلیکیشــن ها، سازمان هواپیمایی به جای 

اظهار گلایه، به دنبال برخورد با آنها باشد.
روزانه ۵۰۰  اتوبوس 

زائران اربعین را برمی گردانند
از سوی دیگر، مدیرکل دفتر حمل مسافر سازمان 
 راهــداری و حمل ونقل جــاده ای از اختصاص روزانه 

5٠٠ اتوبوس برای بازگشت زائران اربعین خبر داد.
داریوش باقرجوان در گفت  و گو با خبرگزاری فارس 
درباره آخریــن وضعیت بازگشــت زوار اربعین از دو 
پایانه مرزی مهران و شــلمچه، اظهار کرد: بر اســاس 
برنامه ریزی هایی که انجام شد، اتوبوس ها در پایانه های 
مرزی مهران و شلمچه مستقر هستند و به هر اندازه که 

مورد نیاز باشد، اتوبوس جایگزین می کنیم.
وی گفت: روزانه ٤5٠ تا 5٠٠ دستگاه اتوبوس در 
دو پایانه مرزی مستقر شده  اند اما  هر آنچه که ناوگان 
بیشــتری هم نیاز باشد، اختصاص می دهیم تا زوار در 

مرز معطل نمانند.
باقرجــوان درباره نظارت بر نرخ های بلیت اتوبوس 
گفت: در پایانه های مرزی شــلمچه و مهران، نماینده 
سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای و نماینده سازمان 
تعزیرات حکومتی و دستگاه های نظارتی حضور دارند، 
ضمن آنکه تابلوهای قیمت در مسیرها، در هر دو پایانه 

نصب شده است و برای زوار قابل مشاهده است.
معاون حمل و نقل سازمان راهداری هم اعلام کرد 
که از ۲۸ شــهریور ماه تا پنج مهر ٣5 هزار زائر از مرز 

مهران و ١۲٠ هزار نفر از مرز شلمچه خارج شده اند.

با وجود بازار 4۰۰ میلیونی همسایگان ایران، یک 
فعال اقتصادی سهم ما از صادرات لوازم خانگی را در 

حد نیم درصد در سال گذشته اعلام کرد.
به گزارش ایسنا، علی حیات نیا درباره وضعیت صادرات 
لــوازم خانگی ایران، تصریح کرد: صنعت لوازم خانگی در 
سال گذشته سهم حدود نیم درصدی در صادرات کشور 
داشــته است. این در شرایطی است که بازاری به بزرگی 
٤٠٠ میلیون نفر در کشورهای منطقه و همسایگان برای 

آن مهیاست.
وی افزود: در این شــرایط هرگونــه حمایت از این 
صنعت می تواند به جهش تولید منجر شــود، اما طولانی 
شــدن حمایت ها آن را به سرنوشت خودروسازان دچار 

خواهد کرد.
همچنین دبیرکل اتاق مشترک بازرگانی ایران و عراق 
در میزگرد »صیانت از صنعت لوازم خانگی در برابر مافیای 
واردات«، با هرگونه ممنوعیت واردات و صادرات در دراز 
مدت مخالفت کرد و گفت: ممنوعیت ها ممکن است در 
کوتاه مدت آثار مثبتی به همراه داشته باشد اما در میان 

و بلندمدت ناکارآمدکننده اقتصاد است. 

جهانبخش سنجابی شیرازی  افزود: البته در شرایط 
کنونی که با تحریم و محدودیت منابع ارزی مواجهیم، هر 
اقدامی که بتواند هزینه های ارزی ما را کاهش دهد مقبول 
است و صیانت از تولید داخلی در این شرایط معنی دارد 
بویژه اینکه صنعت لوازم خانگی 5٠٠ تا ۶٠٠ تولیدکننده 

و مونتاژکار و... دارد.  
دبیرکل اتاق مشترک بازرگانی ایران و عراق، گردش 
مالــی بازار لوازم خانگی ایران را ســالانه پنج تا شــش 
میلیــارد دلار عنوان کرد و ادامه داد: در برنامه ملی تولید 
لوازم خانگی، ظرفیت دو میلیارد و 5٠٠ میلیون دلاری برای 
صادرات به کشورهای منطقه و همسایگان دیده شده است.
ســنجابی با بیان اینکه باید شرایطی فراهم شود که 
بتوان قطعات، ملزومات، مواد اولیه و فناوری مورد نیاز را 
از خارج تامیــن کرد و در عین حال به  تدریج ارزبری ها 
را در این حوزه کاهش داد، تصریح کرد:  شــرایط کنونی، 
یــک فرصت طلایی بــرای صنعــت لوازم خانگی ایجاد 
کرده و اگر به درســتی از آن اســتفاده شــود به رشد 
ایــن صنعت می انجامد و در غیــر این صورت بلایی که 
 گریبانگیر خودروســازی شــده بر ســر آن خواهد آمد. 

 وی با بیان اینکه متوسط صادرات لوازم خانگی ایرانی سالانه
٣٠٠ میلیون دلار اســت، گفت: در ســال های گذشته 
محصولات لوازم خانگی ما به عراق، افغانســتان، اتحادیه 
اروپا و به طور مشخص ایتالیا، سی. آی. اس و شمال آفریقا 
صادر شده اما ۶٠ درصد این صادرات به عراق بوده است.

فرصت 4 میلیارد دلاری
دبیرکل اتاق مشــترک بازرگانی ایران و عراق درباره 
راهکارهای افزایش صــادرات نیز گفت: با ارتقای کیفی 
محصولات، رقابتــی کردن قیمت هــا و نهادینه کردن 
شــبکه خدمات پــس از فروش در بازارهــای داخلی و 
خارجی، می توان به بازار دست کم ١۲٠ میلیونی منطقه 
و همسایگان چشم دوخت که با در نظر گرفتن بازارهای 
سی.آی.اس و آفریقا تا ۲٠٠ میلیون نفر قابل افزایش است. 
اما این فرصت طلایی، در صورت افت کیفی محصولات، 
محروم شــدن از رقابت پذیری، گســترش قاچاق و عدم 
 توجــه به بازارهای صادراتی، دچــار خطر جدی خواهد 

شد.
ســنجابی با اشــاره به اینکه بازار عــراق رقابتی تر 
و فعالیــت برای شــرکت های ایرانی در آن ســخت تر 

شــده، اظهار کرد: اگر بخواهیم با همان ســبک و سیاق 
ســابق در این بازار حضور داشــته باشــیم، این بازار را 
از دســت خواهیم داد. بنابراین بایــد برنامه ریزی برای 
حضور در بخشــی از این بــازار،  خدمات پس از فروش 
 و شــبکه مویرگــی پخــش را در این کشــور نهادینه 
کنیم.  وی افزود: حضور پر رنگ در اســتان های جنوبی 
عراق که قرابت فرهنگی بیشــتری بــا ایرانی ها دارند و 
راه انــدازی شــرکت های لیزینگی بــرای عرضه کالاها، 
می تواند حداقل صادرات لوازم خانگی به این کشور را به 

چهار میلیارد دلار برساند.
دبیرکل اتاق مشترک بازرگانی ایران و عراق با اشاره 
به برنامه ریزی پاکستان، ترکیه و به خصوص قطری ها برای 
حضور در بازار افغانستان، تصریح کرد: در این کشور نیز 
باید بتوانیم افغانســتانی  ها را در زنجیره ارزش به بازی 
بگیریــم و محصول مطابق با ســلیقه مردم این کشــور 
تولید کنیم. بنابراین ایجاد شرکت های مدیریت صادرات، 
راه اندازی شرت های لیزینگی برای عرضه محصولات و ارائه 
طرح هــای فروش مطابق با فرهنگ مبتنی بر خلاقیت و 

نوآوری این کشور ضروری است.

با وجود بازار 4۰۰ میلیونی کشورهای همسایه رخ داد

سهمنیمدرصدیایرانازصادراتلوازمخانگی!

نایب رئیس کمیسیون صنایع مجلس با بیان 
اینکه با طرح مجلس، انحصاری در واردات خودرو 
ایجاد نمی شود، گفت: قیمت خودروهای خارجی 
واقعی می شود و داخلی ها نیز بین ۲۰ تا ۳۰ درصد 

ریزش قیمت خواهند داشت.
علی جــدی در گفتگو با خبرگزاری مهر در مورد 
طرح واردات خودرو که از ســوی شــورای نگهبان به 
مجلس عودت داده شــد، اظهار کرد: یکی از ایراداتی 
که شــورای نگهبان به مصوبه مجلس مبنی بر واردات 
خودرو در ماده چهار وارد می دانست، مربوط به ارز بدون 
منشا بود که گفتند ابهام دارد و باید توضیح داده شود 
که قطعاً در کمیسیون مطرح شده و شفاف خواهد شد.

وی افــزود: منظور ما از ارز بدون منشــا، ارزهایی 
است که به بانک مرکزی تعهدی ندارند یا اینکه شخص 
صادراتی داشته که بخشــی از این ارزها را تعهد داده 
و بخشــی از ارزها بدون تعهد و شــخصی بوده است؛ 

همچنین یک ایرانی مقیم خارج از کشور ارز دارد و با 
این ارزها می خواهد واردات انجام دهد. همچنین از محل 
صادرات قطعه و خودرو تجهیزات مربوطه نیز می توان 
واردات انجام داد. در حال حاضر برخی از قطعه سازان 

ما به کشورهای اروپایی قطعه صادر می کنند.
نایب رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس ادامه 
داد: مورد دیگر این بود که مقررات اجرای این طرح به 
وزارت صمت سپرده شده بود که گفتند حد این مقررات 
مشخص نیست و باید شفاف تر شود؛ منظور ما از این 
بند این بود که وزارت صمت آیین نامه ای برای اجرای 

این قانون تهیه کند.
جدی توضیح داد: ایراد سوم هم این بود که گفتند 
این مصوبه با سیاســت های عالی نظام مغایرت دارد و 
باید در این مورد توضیح داده شود که ما توضیح لازم 

را در پاسخ به این نامه خواهیم داد.
وی افزود: در اولین جلسه هفته آینده کمیسیون 

صنایع و معادن این پاسخ ها را تهیه کنیم که به محض 
تهیه آن در اولین جلسه صحن در دستور قرار می گیرد 
که اگر یکشــنبه بتوانیم در کمیسیون به جمع بندی 
برسیم تا سه شنبه هفته بعد می تواند در صحن مطرح 

شود و این فرآیند حداکثر دو هفته طول می کشد.
این نماینده مجلس با بیان اینکه ما ایرادات شورای 
نگهبان را قطعاً رفع ابهام می کنیم، یادآور شد: در مورد 
شورای نگهبان هم این طور نیست که با تعامل بتوان کار 
را پیش برد بلکه با قانون آن را می سنجند و باید شفاف 
باشد. اما در مورد هیئت عالی نظارت بر سیاست های 
کلی نظام باید با آنها ارتباط بگیریم و با تعامل و دفاع 

از مصوبه، مشکل را حل کنیم.
جدی در مورد ایجاد انحصــار در واردات خودرو، 
گفت: ما با این طرح انحصار در واردات را می شــکنیم 
زیرا مشخص کرده ایم که »هر فرد حقیقی و حقوقی« با 
ارزهای بدون منشا می تواند خودرو وارد کند در حالی که 

پیش از این انحصار واردات در دست نمایندگی ها بود.
وی با بیان اینکه خودروی دست دوم وارد نخواهد 
شد، عنوان کرد: به دلیل ممنوعیت واردات قیمت های 
بازار غیرواقعی شده است؛ خودروهای خارجی تا هفت 
برابر قیمت اصلی خود به فروش می رســند، به عنوان 
نمونه خودرویی که یک میلیارد تومان قیمت دارد در 
بازار هفت میلیارد تومان فروخته می شــود. همچنین 
خودروهــای داخلی نیز بیــن ۲٠ تا ٣٠ درصد ریزش 
قیمت خواهند داشــت. البته قیمت در کارخانه شاید 
کمتر نشــود اما بــازار قطعاً کاهش قیمــت را تجربه 

خواهد کرد.
وی تصریح کرد: مقرر شده به اندازه نیاز بازار واردات 
انجام شــود، به عنوان مثال نیاز بــازار اگر دو میلیون 
خودرو باشــد و تولیدکننده ١.5 میلیون خودرو تولید 
کنــد، واردکنندگان مجاز به واردات 5٠٠ هزار خودرو 

هستند تا بین عرضه و تقاضا تعادل ایجاد شود.

معاون ســابق دفتر برنامه ریزی آب و آبفای 
کشور، حجم منابع آبی موجود در سدهای خوزستان 

را اندک توصیف کرد.
هدایت فهمی در گفت وگو با خبرنگار مهر ضمن اشاره 
به رضایت بخش نبودن وضعیت آبی خوزستان عنوان کرد: 
طبق آخرین آماری که بنده داشــتم، حدود ١٣ درصد 
سدهای اســتان خوزستان منابع آب دارند و در صورتی 
که طبق پیش بینی ها بارش قابل توجهی صورت نگیرد، 

خوزستان با مشکل جدی روبرو خواهد شد.
معاون سابق دفتر برنامه ریزی آب و آبفای کشور ادامه 
داد: این به معنای سیاه نمایی نیست و واقعیتی است که 
مسئولان و مردم باید بدانند و اگر آمادگی صورت نگیرد، 

به مشکل جدی خواهیم خورد.
وی اظهار داشت: آمادگی به دو صورت انجام می گیرد؛ 
شیوه ای که معمولاً در کشور وجود دارد به صورت مدیریت 
بحرانی و موقت اســت. مثلًا در بحث تأمین آب شــرب 
با تانکر آبرســانی می کنند و در بخش کشــاورزی زیان 
کشــاورزان را جبران می کنند در صورتی که باید برای 
شبکه توزیع و انتقال آب شرب و آب و فاضلاب خوزستان 
فکری جدی شود تا با ایجاد زیرساخت ها و نوسازی آنها 
بتوان بحران را کنترل کرد. درواقع راه حل درازمدت است 
و باید یک برنامه جامع سیل و خشکسالی داشته باشیم.

معاون سابق دفتر برنامه ریزی آب و آبفای کشور گفت: 
علی رغم آنکه در برنامه چهارم توسعه هم وظیفه تدوین 
این برنامه آمده بود، ولی هیچ وقت از جانب هیچ دولتی 

انجام نشد و کسی هم مطالبه نمی کند که چرا این برنامه 
تدوین نشده است؟

وی تصریــح کرد: در حال حاضــر به محض آمدن 
ســیل، همه به دنبال راهکار موقت هستند و در شرایط 
خشکسالی هم، همه با کارهای شعاری و گذری اقداماتی 
انجام می دهند در صورتی ســیل و خشکسالی دو روی 
یک سکه هســتند و باید برنامه مدیریت این دو سیل و 

خشکسالی با هم باشند.
فهمی در پاسخ به سوالی مبنی بر اصلاح الگوی کشت 
استان افزود: همانطور که می دانید طبق قانون سازگاری 
با کم آبی، مصوبه هیئت دولت، کشت برنج در غیر از دو 
استان کشور ممنوع شده است ولی در حال حاضر علی رغم 
مشکلات کم آبی به طور گسترده کشت برنج در استان های 
اصفهان و خوزستان انجام می شود و حتی دولت هم ضرر 
و زیان کشــاورزان را پرداخت می کند که این از عجایب 

قانون گذاری در کشور است!
معاون سابق دفتر برنامه ریزی آب و آبفای کشور تأکید 
کرد: بنابراین تغییر الگوی کشت و اصلاح آن ضروری است 
و تا زمانی که چنین اقدامی توسط دولت دنبال نشود، با 

تبلیغ و دستور کار خاصی انجام نمی شود.
وی تصریح کرد: عملاً در این چند ماه به غیر از آبرسانی 
با تانکر هیچ کار خاصی انجام نشده این درحالی است که 
بودجه خوبی به این بخش اختصاص داده شده، بنابراین 
مســئولین ذیربط باید به طور شفاف کارنامه خودشان را 

برای اثربخشی و مدیریت آب خوزستان ارائه دهند.

رئیس سازمان امور عشــایر ایران گفت: یک 
میلیون راس دام ســبک عشــایر توسط شرکت 

پشتیبانی امور دام خریداری می شود.
به گزارش وزارت جهاد کشــاورزی، شــاهپور علائی 
 مقدم افزود: شرکت پشتیبانی امور دام، ظرف یک ماه اخیر 
۷٠ هزار راس دام سبک عشایر را خرید تضمینی کرده است.
وی کاهش ظرفیت کشتارگاه ها و کمبود منابع اعتباری 
را از مشکلات مربوط به خریداری دام سبک عشایر دانست.
 علائی مقدم اظهار داشــت: با توجه به دســتور وزیر 
جهاد کشاورزی مبنی بر تامین منابع مورد نیاز، امیدواریم 

خرید دام عشایر ادامه پیدا کند.
وی گفت: هر کیلوگرم دام زنده ترکیبی عشایر با قیمت 
تضمینی ٤5 هزار تومان خریداری و به ازای هر کیلوگرم 

دام زنده خریداری شده، سه کیلوگرم جو یارانه ای به عشایر 
برای ادامه تولید تحویل می شود.

رئیس سازمان امور عشایر ایران، میانگین وزن دام های 
ترکیبی برای فروش را ٤٠ تا 5٠ کیلوگرم عنوان کرد.

وی در همین حال اذعان داشت: برای فروش دام زنده 
ترکیبی عشــایر محدودیتی وجود ندارد و برای افق اولیه، 

فروش یک میلیون راس دام زنده پیش بینی شده است.
علائی مقدم، ظرفیت صادراتی دام پرواری عشــایر به 
کشــورهای همسایه را در ســال جاری یک میلیون راس 

برآورد کرد.
وی گفت: در ازای صادرات دام پرواری عشایر از محل 
ارزآوری، تامیــن نهاده ها برای حمایــت از تولید صورت 

می گیرد.

سدهایخوزستانفقط۱۳درصدآبدارند
فهمی در پایان با اشــاره به اینکه سال آبی سختی 
پیش رو خواهیم داشت، گفت: با توجه به پیش بینی های 
هواشناســی، مخازن آب با کمبود آب بیشــتری روبرو 
خواهند شد و بالطبع شهرهای زیادی، حداقل ٣٠٠ شهر، 
درگیر تنش آبی خواهند شد و همچنین به علت افزایش 
برداشت از آب های زیرزمینی، مشکلات فرونشست زمین 

هم ممکن است رخ دهد. مشارکت مردم هم در این زمینه 
بسیار مهم است و دولت هم باید در بحث مدیریت الگوی 
کشت و همچنین تأمین آب شرب عزم خود را جزم کند 
و کارهای بلندمدت از جمله تدوین برنامه مدیریت جامع 
ســیل و خشکســالی را از جهت تدوین، اجرا و نظارت 

پیگیری کند.

یک مسئول:

دامعشایربهقیمتهرکیلو4۵هزارتومان
خریدتضمینیمیشود


